

УДК 658.11:334.7(476)

**Развитие кластерных структур в инновационном малом
и среднем предпринимательстве Республики Беларусь**

Вайлунова Ю.Г., Яшева Г.А.

Учреждение образования «Витебский государственный технологический университет»

В результате анализа зарубежного и отечественного опыта деятельности кластеров определено, что формирование и функционирование кластерных структур способствуют региональному развитию и страны в целом, в том числе за счет повышения активности малого и среднего предпринимательства (МСП).

Цель статьи – разработка теоретико-методических основ кластеров как предпринимательских структур и направлений развития инновационного предпринимательства в Республике Беларусь на базе организации инновационно-промышленных кластеров.

Материал и методы. Материалом исследования явились научные труды зарубежных и отечественных ученых по вопросам создания и функционирования кластеров. Основой для анализа послужили материалы Национального статистического комитета Республики Беларусь. Использованы следующие общенаучные методы: познание, анализ и синтез, сравнительный анализ, метод аналогии и др.

Результаты и их обсуждение. Разработаны теоретические основы формирования кластеров как предпринимательских структур: дано определение кластеру как сетевой структуре, установлены признаки кластеров, выявлена структура кластера товаропроизводителей; обоснованы направления формирования преимуществ кластера для его членов. Дана оценка развития МСП в Республике Беларусь с учетом показателей вклада МСП в основные экономические показатели по Республике Беларусь. Проанализирована инновационная активность предпринимательства в Республике Беларусь и зарубежных странах. Предложены меры государственной поддержки развития кластерных инициатив в инновационном МСП Республики Беларусь.

Заключение. Реализация предложенных мер государственной поддержки развития кластерных инициатив в инновационном малом и среднем предпринимательстве Республики Беларусь позволит создать общую среду, благоприятную для открытия новых видов бизнеса в регионе, обеспечить эффективные механизмы взаимодействия (формального и неформального) участников кластера, создать стимулы для организации и развития инновационных и инновационно-промышленных кластеров. Результатом кластеризации в регионе является ускорение темпов развития предпринимательских структур, отраслей и региона в целом. Статус кластера имеет большое значение как для входящих в него предпринимательских структур, так и для региональных органов управления, т.к. содействует усилению конкурентоспособности региона, способствует экономическому росту, создает условия для более успешного решения социальных проблем.

Ключевые слова: малое и среднее предпринимательство (МСП), кластер, кластерные инициативы, сетевое сотрудничество, инновации.

**Development of Cluster Structures in Innovative Small and Medium-Size
Businesses of the Republic of Belarus**

Vailunova Y.G., Yasheva G.A.

Education Establishment "Vitebsk State Technological University"

It has been identified, as a result of the analysis of foreign and domestic experience in the activities of clusters, that the formation and functioning of cluster structures contributes to regional development and the country as a whole, including by increasing the activity of small and medium-size enterprises (SMEs).

The research purpose is to develop the theoretical and methodological foundations of clusters as entrepreneurial structures and directions for the development of innovative entrepreneurship in the Republic of Belarus based on the organization of innovative and industrial clusters.

Material and methods. The research materials were scientific works of foreign and domestic scientists on the creation and functioning of clusters. The analysis was based on the materials of the National Statistical Committee of the Republic of Belarus. The following general scientific methods were used: cognition, analysis and synthesis, comparative analysis, analogy method, etc.

Findings and their discussion. The theoretical foundations of the formation of clusters as entrepreneurial structures have been developed: a definition of a cluster as a network structure is given, signs of clusters are revealed, the structure of a cluster of commodity producers is determined; the directions of forming the advantages of the cluster for its members are substantiated. An assessment of the development of SMEs in the Republic of Belarus is given on the basis of indicators of the contribution of SMEs to the main economic indicators in the Republic of Belarus. The innovation activity of entrepreneurship in the Republic of Belarus and in foreign countries has been analyzed. Measures of state support for the development of cluster initiatives in innovative SMEs of the Republic of Belarus are proposed.

Conclusion. The implementation of the proposed measures of state support for the development of cluster initiatives in innovative small and medium size businesses of the Republic of Belarus will create a common environment favorable for opening new types of business in the region, provide effective interaction mechanisms (formal and informal) among cluster participants, create incentives for organizing and developing innovative and innovative industrial clusters. The result of clustering in the region is the acceleration of the pace of development of entrepreneurial structures, industries and the region as a whole. The status of the cluster is of great importance, both for the entrepreneurial structures included in it, and for regional authorities, since it contributes to strengthening the competitiveness of the region, contributes to economic growth, creates conditions for a more successful solution of social problems.

Key words: small and medium-size enterprises (SMEs), cluster, cluster initiatives, networking, innovation.